

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT
MESYUARAT KEDUA, PENGGAL KETIGA
PARLIMEN KEEMPAT BELAS**

PERTANYAAN : JAWAB LISAN

DARIPADA : DR. AZMAN BIN ISMAIL [KUALA KEDAH]

TARIKH : 22 JULAI 2020 (RABU)

SOALAN

DR. AZMAN BIN ISMAIL [KUALA KEDAH] minta **MENTERI KESIHATAN** menyatakan menyatakan kesan pandemik COVID-19 ke atas fokus dan perancangan Kementerian dalam menangani masalah - masalah kesihatan awam yang lain bagi tahun 2020. Apakah Kementerian akan mengurangkan penekanan di dalam mengatasi penyakit berjangkit lain seperti TB.

JAWAPAN

Tuan Yang di-Pertua,

1. Kejadian pandemik COVID-19 tidak dinafikan membawa bersama pelbagai isu dan cabaran yang perlu dihadapi oleh Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM), dalam memastikan perkhidmatan kesihatan terus dilaksanakan mengikut kebiasaan baharu tanpa menjejaskan kesinambungan dan kualiti perkhidmatan kepada pelanggan.

2. Justeru, fokus dan perancangan KKM dalam menangani masalah-masalah kesihatan awam yang lain bagi tahun 2020 terus berlangsung sebagaimana pelan tindakan yang telah digariskan. Ia mungkin sedikit terjejas semasa pelaksanaan tempoh Perintah Kawalan Pergerakan (PKP) yang bermula dari 18 Mac 2020 sehingga 12 Mei 2020 (Tamat PKP Fasa 4), namun ini tidak bermakna ianya langsung tidak dilaksanakan. Ini dapat dilihat apabila secara berkala melalui Kenyataan Media Harian COVID-19 yang dikeluarkan oleh Ketua Pengarah Kesihatan.

3. Selain melaporkan mengenai situasi semasa penularan jangkitan COVID-19 di Malaysia, beliau **turut** mengambil peluang untuk **menyentuh isu-isu kesihatan awam semasa yang lain** seperti:

3.1 **program imunisasi di fasiliti kesihatan** yang masih berjalan seperti biasa dan ibu bapa disarankan untuk menepati jadual imunisasi serta tarikh janji temu yang telah ditetapkan oleh petugas kesihatan;

3.2 KKM terus membuat **pemantauan bagi kesalahan penjualan produk merokok**. Walaupun dalam tempoh Perintah Kawalan Pergerakan (PKP) dan Perintah Kawalan Pergerakan Bersyarat (PKPB), kebanyakan premis penjualan tidak beroperasi seperti dahulu, namun penjualan atas talian didapati masih giat berjalan misalnya melalui platform e-dagang.

- 3.3 Pada 4 Februari setiap tahun, dunia menyambut Hari Kanser Sedunia dan melalui kenyataan akhbar pada 9 Mac 2020, beliau mengajak rakyat Malaysia untuk **memainkan peranan dalam membendung beban kanser** yang kian meningkat dan membantu mencegah atau mengurangkan kesan akibat kanser kepada diri sendiri, keluarga dan masyarakat. **Hari Tibi** disambut di seluruh dunia pada 24 Mac setiap tahun. Pada hari tersebut, beliau mengeluarkan kenyataan akhbar berhubung sambutan itu untuk meningkatkan kesedaran, komitmen serta sokongan pelbagai pihak terhadap **usaha-usaha kawalan dan pencegahan penyakit yang telah dilakukan di seluruh negara**. Hari Malaria Sedunia pula disambut setiap tahun pada 25 April di seluruh dunia dan pada hari yang sama, beliau menyatakan bahawa **Malaysia telah berjaya mengekalkan status sifar malaria manusia jangkitan tempatan (*indigenous*) sejak tahun 2018;**
- 3.4 **pemakluman situasi terkini jangkitan influenza** serta aktiviti surveilans influenza yang dijalankan, **situasi wabak polio** di Sabah dan **situasi terkini rabies** di Sarawak.

4. Persepsi bahawa fokus dan perancangan KKM dalam menangani masalah-masalah kesihatan awam yang lain telah kurang diberikan penekanan akibat penularan jangkitan COVID-19 adalah tidak tepat.

Tuan Yang di-Pertua,

5. Selain COVID-19, KKM juga komited dalam mengawal penularan penyakit berjangkit yang lain seperti penyakit Tibi. **Tibi** adalah disebabkan oleh **jangkitan bakteria *Mycobacterium Tuberculosis*** yang **merebak melalui udara** dan **melibatkan jangkitan saluran pernafasan** di mana **tempoh inkubasi bagi Tibi** boleh **mencecah sehingga 12 minggu**.

6. Dalam masa KKM memberikan tumpuan dalam kawalan penularan COVID-19, pemantauan dan usaha bagi pencegahan penyakit Tibi tetap dilaksanakan. KKM kini sedang dalam proses menyediakan **Pelan**

Strategik Kawalan Tibi Kebangsaan untuk tempoh sepuluh tahun akan datang (2021-2030).

7. Di samping itu, KKM telah mengedarkan garis panduan bagi Pencegahan dan Kawalan Tibi Pasca Perintah Kawalan Pergerakan (PKP) sebagai panduan kepada anggota kesihatan melakukan aktiviti kawalan yang lebih berkesan berikutan dari Pandemik COVID-19. Program saringan dan pengesanan awal penyakit Tibi masih diteruskan. Golongan berisiko tinggi Tibi seperti kontak kepada pesakit Tibi telah diarahkan menjalani pemeriksaan di klinik kesihatan dan hospital yang berhampiran. Sehingga Mei, 2020 sejumlah 39,246 kontak telah menjalani pemeriksaan kesihatan dan sejumlah 160 kes telah dikesan dan dirawat. Begitu juga saringan bagi golongan berisiko tinggi seperti pesakit HIV, *renal failure on dialysis*, pesakit *chronic obstructive pulmonary diseases*, pesakit diabetes, warga emas, perokok dan sebagainya masih tetap dilaksanakan.

8. Selain pihak KKM, agensi Kerajaan, swasta dan masyarakat turut memainkan peranan penting dalam mencegah dan mengawal penularan penyakit Tibi. Marilah kita bersama-sama berganding bahu memastikan penyakit ini tidak terus merebak di masa hadapan.

Sekian, terima kasih.